

## تقدّم لكم مواضيع الأديب ما يلي:

- مواضيع كتابي الطالب والأنشطة.
- مواضيع موازية لمواضيع الكتاب (المقصود بالموضوع الموازي: موضوع يحتوي على أفكار قريبة من موضوع الكتاب لكن صيغة طرح الموضوع تكون مختلفة).
- مواضيع خارجية (المقصود بالموضوع الخارجي: موضوع يحتوي على أفكار لم يتم ذكرها أو مناقشتها ضمن مواضيع الكتاب).

### تعليمات امتحانية تخص كتابة الموضوع:

- سيتم طرح صيغة الموضوع في الامتحان على شكل أسئلة (2 أو 3 أسئلة أو ربما أكثر).
- يتوجب على الطالب الإجابة على هذه الأسئلة حسب صيغة الطرح (زمن الماضي أو الحاضر).
- التقيد بالأفكار المطروحة ضمن الأسئلة وعدم كتابة أفكار غير مرتبطة بالفكرة الأساسية.
- ❖ مثلاً: إذا طُلب منّا مناقشة موضوع حول (انقراض الحيوانات النادرة – أسبابه ونتائجه وكيفية الحفاظ على الحيوانات النادرة) فمن الخطأ الحديث عن الحيوان المفضّل أو فوائد تربية الحيوان وما إلى ذلك.
- لكتابة عدد كافي من الكلمات (من 71 إلى 80 كلمة) يجب على الطالب/ة التوسع في كتابة الأفكار المطروحة.
- يفضّل كتابة جمل قصيرة وواضحة لتجنب الأخطاء الإملائية والقواعدية.
- استخدام عبارات الربط (سيتم ذكرها لاحقاً) لربط أفكار الموضوع مع بعضها.
- الكتابة بخط واضح ومفهوم.
- يرجى عدم حفظ قوالب جاهزة للكتابة (مثل: مقدمة تصلح لكل المواضيع أو خاتمة تصلح لكل المواضيع).
- هنالك عدّة أنواع للمواضيع (موضوع وصفي – موضوع مقارنة – موضوع سردي... الخ) سيتم مناقشتها جميعاً ضمن هذه العمل.

**ملاحظة:** قمنا بتقديم هذا العمل للاطلاع وأخذ أفكار، وقد يأتي طرح فكرة الموضوع من خارجه فوجب التنويه.

- الموضوع عبارة عن عدد من الجمل المترابطة بشكل منطقي ولنبدأ بكتابة موضوع بشكل صحيح، علينا البدء من الجملة.
- تتكون الجملة في اللغة الإنكليزية من (فاعل) ثم فعل ثم تنمة الجملة). يتوجب علينا التقيد بهذا التركيب لتكون الجملة صحيحة قواعدياً.
- ❖ أمثلة توضيحية:

• **My favourite sport is playing football.**

- My favourite sport (subject - فاعل).
- is (verb - فعل).
- playing football (object - مفعول به).

• **I do sport every day.**

- I (subject - فاعل).
- do (verb - فعل).
- sport (object - مفعول به).
- every day (adverb of time - ظرف زمان).

• **E-learning is important for two reasons.**

- E-learning (subject - فاعل).
- is (verb - فعل).
- important (adjective - صفة).
- for two reasons (complement - تنمة).

• لا نكتب كل جملة على سطر، بل نستخدم عبارات الربط، لئتم ربط أفكار الموضوع.

- At first, second, then, after that, at that time, next, before, when... (تتابع أحداث).
- because, so, since... (سبب ونتيجة).
- also, in addition, moreover, and, or... (إضافة أفكار).
- on the other hand, but, however, whereas, in contrast... (مقارنة).
- finally, in the end, to sum up, in short, in fact... (الخاتمة).

• إذا طلب منا إعطاء رأي شخصي حول قضية أو موضوع معين، فنستخدم:

- in my opinion, according to me, for me, I think, I believe.

• بالنسبة لعلامات الترقيم: النقطة في نهاية كل جملة والفاصلة بعد عبارات الربط أو التعداد.

• الانتباه واستخدام (حالة الأحرف الكبيرة في بداية الجملة وبعد النقطة وأسماء العلم والمدن والدول والأشهر وأيام الأسبوع... الخ).

• يتم ترك مسافة في بداية أول سطر فقط من الموضوع (حوالي 10 أحرف) ثم نبدأ بالكتابة.



Doing sport is important for our health for many reasons. My favourite sport is playing tennis. I play tennis every Friday and on holidays. I usually play with my friends. We usually play on tennis court near my house. Playing tennis is good for you because it keeps you healthy and strong. Also, doing sports keeps you in shape and gives you a strong immune system. In short, doing sports regularly with your friends gives you the feeling of happiness.

## موضوع موازي 1

### 1. Talk about an initiative / a charity you know about.

- What is this initiative?
- What services does it serve?
- Do you think voluntary work is important for society? Why?

1. اكتب عن مبادرة أو مؤسسة خيرية تعرف عنها.

- ما هي هذه المبادرة؟
- ما الخدمات التي تقدمها؟
- هل تعتقد أن العمل التطوعي مهم للمجتمع؟ لماذا؟

#### Introduction:

In our modern world, a lot of people are suffering from many problems. **So**, helping them becomes a **must**. (19 words)

(**a must = a duty / essential**)

#### المقدمة:

يعاني الكثير من الناس في عالمنا الحديث من مشاكل كثيرة. **لذا**، تصبح مساعدتهم أمرًا لا بدّ منه.

#### Body: advantages of online shopping.

'Al Amal' is one of the charities that helps homeless people. It helps them to get food, water **and** a place to stay in. **Also**, it helps them to get a job and earn money **after** training them. 'Al Amal' charity **provides** its services for free. **In addition**, it has a big number of volunteers. (55 words)

(**provides = offers / delivers**)

#### العرض:

"الأمل" هي إحدى الجمعيات الخيرية التي تساعد المشردين. تساعدهم في الحصول على الطعام والماء ومكان للإقامة. **كما** تساعدهم في الحصول على عمل وكسب المال **بعد** تدريبهم. **تقدّم** جمعية "الأمل" الخيرية خدماتها مجاناً. **بالإضافة إلى ذلك**، لديها عدد كبير من المتطوعين.

#### Conclusion:

**I think** voluntary work is important to build **an advanced** society. (11 words)

(**an advanced = a modern**)

#### الخاتمة:

**أعتقد** أن العمل التطوعي مهم لبناء مجتمع متقدّم.

(85 words)

## موضوع خارجي 1

### 2. Write about the effects of social media on people's lives.

- How can social media affect people's lives?
- What are its advantages and disadvantages?
- How can people use it correctly?

2. اكتب عن تأثيرات وسائل التواصل الاجتماعي على حياة الناس.
- كيف يمكن أن تؤثر وسائل التواصل الاجتماعي على حياة الناس؟
  - ما هي مزاياها وعيوبها؟
  - كيف يمكن للناس استخدامها بشكل صحيح؟

#### Introduction:

The Internet has **an essential** role in our life. **Today**, a lot of people are using social media apps for different reasons. (22 words)

(**an essential** = **an important / a vital**)

#### المقدمة:

للإنترنت دور أساسي في حياتنا. **اليوم**، يستخدم الكثير من الأشخاص تطبيقات التواصل الاجتماعي لأسباب مختلفة.

#### Body: advantages of social media.

**Firstly**, many people are using these apps to **stay in contact** with their families. **In addition**, people may use it to work and earn money. (25 words)

(**stay in contact** = **communicate**)

العرض: ميزات التسوق ووسائل التواصل الاجتماعي.

**أولاً**، يستخدم العديد من الأشخاص هذه التطبيقات للبقاء على اتصال مع عائلاتهم. **بالإضافة إلى ذلك**، قد يستخدمها الناس للعمل وكسب المال.

#### Body: disadvantages of social media.

**In contrast**, people may spend too much time on it without doing anything. They just waste their time. **Also**, they may become unsocial and stay away from their friends and families. (31 words)

العرض: سيئات وسائل التواصل الاجتماعي.

**في المقابل**، قد يقضي الناس الكثير من الوقت عليها دون فعل أي شيء. هم فقط يضيعون وقتهم. **أيضاً**، قد يصبحون غير اجتماعيين ويتعدون عن أصدقائهم وعائلاتهم.

#### Conclusion:

**For me**, people should use it **moderately**. (7 words)

(**moderately** = **within limits / fairly / reasonably**)

#### الخاتمة:

**بالنسبة لي**، يجب على الناس استخدامها بشكل معتدل.

(85 words)

## موضوع موازي 2

### 3. Write a paragraph about 'online shopping'.

- What is online shopping?
- What are its advantages and disadvantages?
- Do you prefer traditional way to buy things or from the Internet?

3. اكتب موضوعاً عن "التسوق عبر الانترنت".

- ما هو التسوق عبر الانترنت؟
- ما هي ميزاته وسيئاته؟
- هل تفضل الطريقة التقليدية لشراء الأشياء أم من خلال الانترنت؟

#### Introduction:

The Internet has affected every **area** in our modern life. Online shopping is one of the results of these **effects**. (20 words)

(**area** = part) / (**effects** = impacts)

#### المقدمة:

أثرت الانترنت على كل مجال في حياتنا المعاصرة. التسوق عبر الانترنت هو أحد نتائج هذه التأثيرات.

#### Body: advantages of online shopping.

Nowadays, many people go online to buy their needs. **First**, you get what you want while sitting at home. **Second**, you can surf many websites to choose what you want. (30 words)

العرض: ميزات التسوق عبر الانترنت.

في الوقت الحاضر، يتصفح الكثير من الناس الانترنت لشراء حاجياتهم. **أولاً** تحصل على ما تريد بينما تجلس في منزلك. **ثانياً**، يمكنك تصفح عدّة مواقع لتختار ما تريد.

#### Body: disadvantages of online shopping.

**On the other hand**, people may spend their money on **fake items**. **Also**, people may not get what they have ordered. (21 words)

(**fake** = false) / (**items** = things / objects)

العرض: سيئات التسوق عبر الانترنت.

**من ناحية أخرى**، قد ينفق الناس أموالهم على **سلع مزيفة**. **أيضاً**، قد لا يحصل الأشخاص على ما طلبوه.

#### Conclusion:

**In my opinion**, I prefer traditional way, because I can check everything before buying it. (15 words)

#### الخاتمة:

**في رأيي**، أفضل الطريقة التقليدية، لأنني أستطيع التحقق من كل شيء قبل شرائه.

(85 words)

## موضوع خارجي 2

### 4. Write a paragraph about a frightening experience you went through.

- What was it?
- How was your reaction?

4. اكتب موضوعاً عن تجربة مخيفة مررت بها.

- ماذا كانت؟
- كيف كانت ردة فعلك؟

#### Introduction:

Things happen in our life may have a deep effect on us. **Last year**, I went through a bad experience.

(20 words)

المقدمة:

قد يكون للأشياء التي تحدث في حياتنا اليومية تأثير عميق على حياتنا. **في العام الماضي**، مررت بتجربة سيئة.

#### Body:

I was driving my car. **While** driving, I heard a strange sound. **Then**, I saw smoke coming out of the engine. I tried to stop, **but** I couldn't **because** the brakes were broken. **After that**, the car was on fire.

**Next**, I got out of the car. **At that time**, people came to rescue me. (55 words)

العرض:

كنت أقود سيارتي. **أثناء** القيادة، سمعت صوتاً غريباً. **ثم** رأيت الدخان يتصاعد من المحرك. حاولت التوقف، **لكنني** لم أستطع **لأن** الفرامل تعطلت. **بعد ذلك**، اشتعلت النيران في السيارة. **بعد ذلك**، تزلجت من السيارة. **في ذلك الوقت**، جاء الناس لإنقاذي.

#### Conclusion:

**Finally**, they took me to the hospital to **get treatment**. (10 words)

(**get treatment** = **get better / recover**)

الخاتمة:

**أخيراً**، نقلوني إلى المستشفى لتلقي العلاج.

(85 words)

### موضوع موازي 3

#### 5. Write about / Describe an engineering project in your country.

- What is it?
- What is its importance?

5. اكتب عن / أوصف مشروع هندسي في بلدك.

- ما هو؟
- ما هي أهميته؟

#### Introduction:

Our country is developing year by year. **Now**, there are a lot of advanced buildings in my country. One of the most important engineering projects is Tishreen Hospital. (28 words)

#### المقدمة:

إن بلدنا يتطور عاماً بعد عام. **الآن**، هناك الكثير من المباني المتقدمة في بلدي. واحد من أهم المشاريع الهندسية هو مستشفى تشرين.

#### Body:

Tishreen Hospital is located in Latakia. It was built **recently**. This hospital is important for many reasons. **Firstly**, this hospital has modern medical devices to treat **patients**. **Secondly**, it has different departments to treat all types of **diseases**. **Moreover**, it provides treatment for free and for all. (47 words)

(**recently** = lately / in recent years) / (**patients** = sick people / ill people)

(**diseases** = illnesses / ailments)

#### العرض:

يقع مستشفى تشرين في اللاذقية. تم بنائه مؤخراً. هذا المستشفى مهم لأسباب عديدة. **أولاً**، يوجد في هذا المستشفى أجهزة طبية حديثة لعلاج المرضى. **ثانياً**، تحتوي على أقسام مختلفة لعلاج جميع أنواع الأمراض. **علاوة على ذلك**، إنه يوفر العلاج مجاناً للجميع.

#### Conclusion:

**In fact**, Tishreen Hospital plays an important **role** in medical treatment. (11 words)

(**role** = part)

#### الخاتمة:

**في الواقع**، يلعب مستشفى تشرين دوراً مهماً في العلاج الطبي.

(85 words)

### موضوع خارجي 3

#### 6. Write a paragraph about extreme sports.

- Why do people do this kind of sports?
- What is your opinion about this kind of sports?

6. اكتب موضوعاً عن الرياضات الخطرة.

- لماذا يمارس الناس هذا النوع من الرياضات؟
- ما هو رأيك حول هذا النوع من الرياضات؟

#### Introduction:

A lot of people want to add **excitement** to their lives by many ways, **so** they start doing **extreme** sports. (20 words)

(**excitement** = pleasure / happiness) / (**extreme** = risky / dangerous)

#### المقدمة:

يرغب الكثير من الناس في إضافة الإثارة إلى حياتهم بعدة طرق، **لذلك** يبدأون في ممارسة الرياضات الخطرة.

#### Body:

One of the extreme sports is climbing mountains. It needs a lot of skills and you have to use safety tools. People try to climb high mountains for many reasons. **First**, they try to break past records or just for fun. **Second**, people may climb high mountains to study them and do research. (53 words)

#### العرض:

واحدة من الرياضات الخطرة هي تسلق الجبال. تحتاج إلى الكثير من المهارات وعليك استخدام أدوات السلامة. يحاول الناس تسلق الجبال العالية لأسباب عديدة. **أولاً**، يحاولون تحطيم الأرقام القياسية السابقة أو لمجرد التسلية. **ثانياً**، قد يتسلق الناس الجبال العالية لدراستها وإجراء البحوث.

#### Conclusion:

**For me**, I prefer doing normal types of sports such as swimming. (12 words)

#### الخاتمة:

**بالنسبة لي**، أفضل ممارسة أنواع الرياضات العادية مثل السباحة.

(85 words)



## موضوع موازي 4

### 7. Write about a career you know about it.

- What kinds of jobs are most popular for graduates in your country at the moment?
- What jobs in your country are considered to be good jobs?

7. اكتب عن مهنة تعرفها.

- ما هي أنواع الوظائف الأكثر شيوعًا للخريجين في بلدك في الوقت الحالي؟
- ما هي الوظائف التي تعتبر وظائف جيّدة في بلدك؟

### Introduction:

Having a good job after graduation is considered a problem for most people. In my country, there are different kinds of good jobs to choose from. (26 words)

### المقدمة:

يعتبر الحصول على وظيفة جيّدة بعد التخرج مشكلة بالنسبة لمعظم الناس. في بلدي، هناك أنواع مختلفة من الوظائف الجيدة للاختيار من بينها.

### Body:

Most people want to be doctors after graduation. It is one of the most important jobs. **Firstly**, you need to get high marks in your studies. **Secondly**, working in hospital needs a lot of care. **So**, you must prepare yourself to **overcome challenges** that you will face in your career. (50 words)

(**overcome** = deal with) / (**challenges** = difficulties)

### العرض:

يرغب معظم الناس في أن يصبحوا أطباء بعد التخرج. إنها واحدة من أهم الوظائف. **أولاً**، تحتاج إلى الحصول على درجات عالية في دراستك. **ثانياً**، العمل في المستشفى يحتاج إلى رعاية كبيرة. **لذلك**، يجب أن تعد نفسك للتغلب على التحديات التي سوف تواجهها في حياتك المهنية.

### Conclusion:

**Finally**, choosing the best career depends on your **abilities**. (9 words)

(**abilities** = skills / aptitudes)

### الخاتمة:

**أخيراً**، يعتمد اختيار أفضل مهنة على قدراتك.

(85 words)

#### موضوع خارجي 4

### 8. Write about the importance of environment.

- How can we educate people about the importance of keeping a healthy environment?
- Why should we keep the environment healthy?

8. اكتب عن أهمية البيئة.

- كيف يمكننا توعية الناس حول أهمية الحفاظ على بيئة صحية؟
- لماذا يجب أن نحافظ على البيئة صحية؟

#### Introduction:

The environment has a vital **effect** on our life. **So**, a healthy environment means a healthy life. (17 words)

(**effect** = **impact / ramification**)

المقدمة:

البيئة لها تأثير حيوي على حياتنا. **لذلك**، البيئة الصحية تعني حياة صحية.

#### Body:

To keep our environment healthy, we should follow **several** steps. **Firstly**, people should keep the environment clean. They shouldn't throw rubbish here and there. **Secondly**, they should use solar energy in their houses. **In addition**, the government has **set** laws to protect the environment. It has **banned** cutting down trees. (50 words)

(**several** = **many / various**) / (**set** = **put**) / (**banned** = **stopped / prevented**)

العرض:

للحفاظ على بيئتنا صحية، يجب أن نتبع عدّة خطوات. **أولاً**، يجب على الناس الحفاظ على نظافة البيئة. يجب ألا يلقوا القمامة هنا وهناك. **ثانياً**، يجب أن يستخدموا الطاقة الشمسية في منازلهم. **بالإضافة إلى ذلك**، وضعت الحكومة قوانيناً لحماية البيئة. لقد منعت قطع الأشجار.

#### Conclusion:

**To sum up**, by keeping our environment healthy, we keep our life, our children and our food healthy. (18 words)

(**abilities** = **skills / aptitudes**)

الخاتمة:

**باختصار**، بالحفاظ على بيئتنا صحية، نحافظ على حياتنا وأطفالنا وطعامنا بصحة جيدة.

(85 words)

## موضوع موازي 5

### 9. Write about the effects of the latest technological inventions on modern medicine.

- How does new technology affect medicine?
- Is it safe to use these inventions?

9. اكتب عن أهمية البيئة.

- كيف تؤثر التكنولوجيا الجديدة على الطب؟
- هل من الآمن استخدام هذه الاختراعات؟

#### Introduction:

Modern technology has a wide effect on our life. **Also**, modern technology plays an important role in developing new **inventions** in many fields. (23 words)

(**inventions** = new devices / new tools)

#### المقدمة:

التكنولوجيا الحديثة لها تأثير كبير على حياتنا. **كما** تلعب التكنولوجيا الحديثة دورًا مهمًا في تطوير **الاختراعات** الجديدة في العديد من المجالات.

#### Body:

One of the of most important development in medicine is organs transplanting. This **allows** doctors to **replace** damaged organs in our bodies. **Moreover**, this allows patients to **recover** from dangerous conditions. **However**, this operation needs a lot of care and attention. **Also**, doctors should have enough skills to do it. (50 words)

(**allows** = lets) / (**replace** = change) / (**recover** = improve / mend)

#### العرض:

من أهم التطورات في الطب زراعة الأعضاء. هذا **يسمح** للأطباء **باستبدال** الأعضاء التالفة في أجسامنا. **علاوة على ذلك**، **يسمح** هذا للمرضى **بالتعافي** من الظروف الخطيرة. **ومع ذلك**، فإن هذه العملية تحتاج إلى الكثير من العناية والاهتمام. **أيضاً**، يجب أن يمتلك الأطباء المهارات الكافية للقيام بذلك.

#### Conclusion:

**Finally**, modern technology will make it easier for doctors to **treat patients**. (12 words)

(**treat** = heal / cure) / (**patients** = sick people / ill people)

#### الخاتمة:

**أخيراً**، ستسهل التكنولوجيا الحديثة على الأطباء **معالجة المرضى**.

(85 words)

## موضوع خارجي 5

### 10. Write about a festival or an event you have attended.

- What was the event about?
- How was your feeling?

10. كتب عن مهرجان أو حدث حضرته.

- عن ماذا كان الحدث؟
- كيف كان شعورك؟

#### Introduction:

I have always dreamt of visiting Italy **because** it is a beautiful country. **So**, last year I went with my family there. (22 words)

المقدمة:

لطالما حلمت بزيارة إيطاليا **لأنها** بلد جميل. **لذا**، ذهبت العام الماضي مع عائلتي هناك.

#### Body:

We went to Italy to attend Christmas Eve. It was a wonderful visit **because** we went by plane. The weather was cold **and** there was snow everywhere. We went to an old restaurant to have dinner with our friends. The food was so **delicious and** I enjoyed it a lot. (50 words)

(**delicious** = tasty / good)

العرض:

ذهبنا إلى إيطاليا لحضور ليلة عيد الميلاد. لقد كانت زيارة رائعة **لأننا** ذهبنا بالطائرة. كان الطقس بارداً **وكان** هناك ثلج في كل مكان. ذهبنا إلى مطعم قديم لتناول العشاء مع أصدقائنا. كان الطعام **لذيذاً** جداً **وقد** استمتعت به كثيراً.

#### Conclusion:

**In the end**, going to Italy in this **season** was an amazing experience. (13 words)

(**season** = time)

الخاتمة:

**في النهاية**، كان الذهاب إلى إيطاليا في هذا الفصل تجربة رائعة.

(85 words)